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مدیرعامل صندوق غیردولتی پژوهش و فناوری دانشگاه آزاد در گفت وگو با »فرهیختگان« خبر داد

خیز صندوق دانشگاه آزاد برای ثبت سرمایه 800 میلیاردی

وظیفه تامین مالی پروژه های کوچک و بزرگ فناورانه دانشگاه آزاد اسلامی 
برعهـــده مجموعه ای اســـت که بـــا عنوان صنـــدوق غیردولتی پژوهش و 
فناوری شـــناخته می شـــود. درحال حاضر به عنوان بزرگ ترین صندوق 
غیردولتـــی پژوهـــش، ســـرمایه ای بالغ بر مبلغ ۳۷۴ میلیـــارد تومان دارد و 
مجددا بر افزایش آن خیز برداشته است. در روزهای برگزاری چهارمین 
رویـــداد ملی عصـــر امید در گفت وگو با عســـکری غلامزاده، مدیرعامل 
صندوق پژوهش و فناوری دانشـــگاه آزاد آخرین تحولات این مجموعه 

را مورد بررسی قرار دادیم که در ادامه می خوانید. 

یـــزی خاصی بـــرای عقد قرارداد در نمایشـــگاه عصر امید  هنـــوز برنامه ر
صورت نگرفته، رویکرد شما برای این دوره از نمایشگاه چیست؟

یکـــرد مـــا برای حضور در این نمایشـــگاه دو حالـــت دارد. یا در این  رو
یم یا فعالیت هـــای مرتبط با  نمایشـــگاه مســـتقر می شـــویم و غرفه دار
یابـــی را انجـــام می دهیـــم. وقتی مســـاله را در هیات مدیره مطرح  بازار
یابی  ی را انجام دهیم و بحث بازار کردیم، عنوان کردند که ما غرفه دار
برای خدمات صندوق را هم داشـــته باشـــیم. البته داده جامعی قبل 
یداد به ما داده نشده که بدانیم امروز با چه شرایطی  ی این رو از برگزار

گر این داده ها قبل از نمایشگاه در اختیار ما  روبه رو هستیم و طبیعتا ا
قرار می گرفت، می توانستیم غربال اولیه را انجام دهیم و در نمایشگاه 
یداد قبلی هم مورد انتقاد  هم هدفمند شرکت کنیم. این مساله در رو
یداد ملی که یکی دو ماه قبل برگزار شد و هم سه دوره  بوده، یعنی هم رو
بعد بنا باید این طور انجام می شـــد که اطلاعات مربوط به شـــرکت ها 
گر این  از قبـــل بایـــد بـــرای نهادهایی مثل ما روشـــن باشـــند. طبیعتا ا
کار انجـــام نشـــود مـــا خالی از ذهن به نمایشـــگاه می آییـــم و بر همین 
یابی می کنیـــم. از آنجایی کـــه نمی خواهیم ظرفیتی  اســـاس هـــم بازار
وجود نداشـــته باشـــد که درباره آن اطلاع رســـانی نشود، ما تیم هایمان 
یابی، هم تیم مالی، توســـعه  یم یعنی هم تیم ارز را به نمایشـــگاه می آور
یم. البتـــه دیروز اولین روز  یداد دار ی مـــان را در ایـــن رو و ســـرمایه گذار
نمایشگاه بود، هرچند یک سری کارها می توانست قبل از شروع رویداد 
یداد بحث قرارداد اعطای تسهیلات و مشارکت  اتفاق بیفتد و در رو

مدنی را داشته باشیم. 

صندوق پژوهش و نوآوری دانشگاه آزاد در چه پروژه هایی به طور خاص 
در حوزه هوش مصنوعی ورود داشته است؟

این بحث از ســـه ســـال قبل یعنی ســـال 99 که صندوق تشکیل شد. 
از همان ابتدا مطرح شد که آیا صندوق از حیث جغرافیا یا از حیث 
؟ تا الان محدودیتی برای صندوق  حوزه فعالیت محدود دارد یا خیر
گر در حـــوزه اینتک در تهران  وجـــود نداشـــته اســـت. یعنی یک طرح ا
ی در سیستان وبلوچستان باشد  باشـــد با طرحی که در حوزه کشاورز
یـــا بـــا طرحی که در حوزه مکانیک در خراســـان رضوی باشـــد برای ما 
علی الســـویه اســـت و باید آن را بررســـی کنیم. در پاســـخ به این سوال 
کـــه آیـــا در حوزه هـــوش مصنوعی ورود کرده ایم هم بایـــد بگویم که بله 
ایـــن اتفـــاق افتاده اســـت. اســـتارتاپی در ایـــن زمینه برگـــزار کرده و به 
ی آن  نتیجه هم رســـیدیم اما به دلیل برخی مســـائل، حوزه دقیق کار
را نمی توانـــم بگویـــم اما در مدت هفت ماه هم تامین مالی شـــد و هم 
ی هم  محصول کامل و امروز هم درحال فروش اســـت. حوزه کشـــاورز
امروز مورد تمرکز صندوق است؛ چراکه سیاست دانشگاه آزاد براساس 
یاســـت دانشـــگاه در نظـــر دارد تغییر کرده اســـت، یعنی  نگاهـــی که ر
دیگر واحدهای دانشـــگاه آزاد مجاز نیســـتند که ظرفیت دانشـــگاه را 
ی اجاره دهند. عمده این ظرفیت هم زمین اســـت،  در حوزه کشـــاورز
ی هم جزء حوزه هایی  ی، زنبورعســـل و دامدار البته شـــیلات، باغدار
است که بعد از این واحد دانشگاه باید در قالب هیات عاملی اداره 
که وقتی بحث اجاره پتانسیل های واحدهای دانشگاه آزاد  شود؛ چرا
ی که از طرف مقابل وجود داشـــته  بـــه میـــان می آید معمـــولا آن انتظار
محقـــق نشـــده اســـت. از این رو بحـــث هیات عاملی در دســـتور کار 
اســـت و یکی از خدماتی که ما برای آن تامین مالی را انجام داده ایم 
ی ورامین بود که عدد اولیه آن هم 57 میلیارد  بحـــث احیای دامـــدار
تومان برآورده شده و برای شروع کار 10 میلیارد تومان به این پروژه تزریق 
کرده ایم و کار شـــروع شده اســـت. استان های مختلف هم امروز وارد 
ی گرفته اند که  شـــده و مجوز هیات عالی را از شـــورای عالی کشـــاورز
یکی از اعضای این شورا هم صندوق دانشگاه آزاد است. همچنین 

استان های دیگری هم در صف هستند و امروز جلسه مصاحبه را با 
بعضی از مدیران این هیات عالی ها که از ســـوی اســـتان های مربوطه 
معرفی شـــده اند خواهیم داشـــت. البته منظور فقط حضور صندوق 
نیست، بلکه دکتر طهرانچی تکلیف کردند که اعضای شورای عالی 
ی با این مدیران عامل مصاحبه داشـــته باشـــند. البته اینها  کشـــاورز
بخش هایی هســـتند که در آنها متمرکز شـــده ایم و این طور نیست که 

دیگر بخش ها اهمیت نداشته باشند. 

امـــروز غیـــر از بخش کشـــاورزی و هوش مصنوعی دیگر چه حوزه هایی 
در اولویت هستند؟

ی هم ورود کرده ایم  یار ما در حوزه شیلات و بحث پرورش ماهیان خاو
و 57 میلیـــارد تومـــان فعـــلا تزریق اولیه در این حوزه را داشـــتیم؛ بنا به 
کید داشتند که این مساله  یاست دانشگاه و هیات مدیره تا دلایلی ر
رســـانه ای نشـــود اما این اتفـــاق رخ داد. حوزه دیگـــر هم بحث گمرک 
ی دنبال می کنیم. یکی دیگر از  است که آن را هم در حوزه سرمایه گذار
حوزه های ما بحث روشنایی است. این حوزه هم در قالب یک شرکت 
دنبال می شـــود. اخیرا هم یک شـــرکت با نمایندگی علوم وتحقیقات 
تحت عنوان شـــرکت توســـعه آزاد پاســـارگاد که یکی از شـــرکت های 
ی صندوق، برای ســـرمایه  ی دانشـــگاه اســـت با همکار ســـرمایه گذار
ی هایی که خاصه در واحد علوم وتحقیقات که جزء واحدهای  گذار

مهم دانشگاه آزاد است، ایجاد شده و کارها را دنبال می کند. 

این موارد اتفاقاتی است که در 6 ماه اخیر رخ داده است؟
بله، عمدتا این طور بوده است. ما بحث های مرتبط با طرح شیلات 
و دیگر طرح ها را از قبل داشـــته ایم اما اجرایی شـــدن آنها برای امسال 

بوده است. 

بحث تفاهمنامه های استانی امروز در چه وضعیتی قرار دارد؟
یکرد اول این است  یکرد است. رو هدف از ســـفرهای اســـتانی ســـه رو
که متاسفانه در داخل  که ما با ظرفیت های اســـتانی آشـــنا شـــویم چرا
گر هم  یم و ا دانشـــگاه آزاد، داده جامعی از اســـتان های مختلف ندار
این طور باشد، داده های آن به روز نیست. به طور مثال امسال شرکتی در 
یم اما دیگر اطلاعاتی از اینکه بعد از چند  استان های شمالی کشور دار
یم، یعنی  سال این شرکت منحل شده یا منحل نشده در اختیار ندار
یکرد دوم این  یم یا داده هایمان به روز نیســـت. رو عملا یا داده ای ندار
است که استان ها هم با صندوق و ظرفیت های آن آشنا شوند. امروز 
یگران فعال  برخی از اســـتان های ما پیشـــرو بوده، یعنی با نهادها و باز
ی کار کرده اند و حتی برخی اســـتان ها به حدی  کوسیســـتم فناور در ا
پیشرو بوده اند که سهام صندوق استانی خودشان را هم گرفته اند، اما 
یگر در  ی و نهادهای باز عمده اســـتان ها اصلا با ظرفیت حوزه فناور
آن آشنا نیستند. یعنی چون یکنواختی را در این حوزه شاهد نیستیم 
یاســـت و اعضای هیات مدیره ســـفرهای استانی را تکلیف کردند.  ر
ی در  یکرد هم این بوده که با سفرهای استانی باب همکار سومین رو
قالب تفاهمنامه حداقل در مقام کاغذ شـــروع شـــود. در همین راستا 

یکی از خاســـتگاه هایی که امســـال و در نیمه دوم ســـال 1401 جدی 
گرفتـــه شـــد، بحث تاســـیس نمایندگی های اســـتانی صنـــدوق بوده 
است. تصور می کنم در حال حاضر هفت نمایندگی در استان های 
یم. نکته دیگر اینکه ما به 25 اســـتان با احتســـاب تهران  مختلف دار
سفر کرده ایم. البته هنوز استان هایی مانند زنجان، خراسان شمالی، 

خراسان جنوبی، اردبیل، همدان، سمنان هنوز مانده است. 

یزی مشخصی برای سفر به این استان ها صورت گرفته است؟ برنامه ر
که  پیش بینی مان این اســـت که امســـال ســـفرهایمان تمام شود؛ چرا
ی می گیرد و طبیعتا برای خود استان هم  این کار از خودمان هم انرژ
یدادهایی  زحمت هایی را خواهد داشت. مساله مهم اینکه ما در رو
که برگزار می کنیم یا در فراخوان هایی که سال اول یعنی سال 1400 به 
صورت فراخوان طور جلو می رفتیم، می دیدیم که استان ها یا با بهانه 
یا با داشـــتن دلیل به این کار نمی پیوســـتند؛ یعنی دوستان علی رغم  
ی به صورت جدی فعال هستیم، می گفتند در  اینکه در فضای مجاز
جریان فراخوان قرار نمی گرفتند از این رو برای اینکه دیگر این دلیل و 
یم و بعد از  بهانه ها را نداشته باشیم باید یک بار به تمام استان ها برو
یجی و تبیینی را نخواهیم نداشت. البته باید این  آن دیگر بحث ترو
که هم  یادی از ما گرفت چرا ی ز را هم بگویم که سفر به 25 استان انرژ
یم، هم بازدیدی  با هیات رئیسه استان برای روشنگری جلسه می گذار
یم سفر به مابقی  یم. امیدوار ی هر استان داشته و دار از ظرفیت فناور
استان ها هم تا پایان سال انجام شود. البته باید این را هم بگویم چون 
برای اســـتان این ســـفر زحمت دارد، به آنها تکلیف نمی کنیم بلکه از 
آنها می خواهیم هر زمانی که شرایطش را دارند این کار را انجام دهیم. 
از سوی دیگر ما اقتضائات استانی را نمی دانیم و برای اینکه حضور 
ما با دیگر برنامه های اســـتانی تداخلی نداشـــته باشـــد تعیین زمان را 
گذار کریم. البته با تک تک اســـتان ها نامه نگار ی کرده ایم و  به آنها وا
برخـــی از اســـتان ها هم پیگیر بوده اند کـــه بعضا به دلیل حجم کارها 

ما زمان کافی برای انجام آن را نداشته ایم. 

بودجه دانشـــگاه در شـــهریورماه نهایی و با این اتفاق حرکت دانشگاه 
در یک سال کار آتی مشخص می شود، فضای صندوق در سال آینده 

به ویژه در 6 ماه دوم امسال براساس چه معیاری دنبال می شود؟
ی حقوقی  امروز چون صندوق بین خدماتش، خدمت ســـرمایه گذار
را بیشـــتر پررنگ کرده، پیش بینی مان این اســـت که یک  پرش خوبی 
بین شرکت ها رخ دهد. ما حدود هفت شرکت مان ثبت و به رسمیت 
رســـیده و کارها برای ثبت هشـــتمین شرکت هم در حال انجام است 
و راهبری این شرکت ها برای ما موضوعیت و اولویت است. در کنار 
آن بحث تســـهیلات و ضمانتنامه را هم دنبال می کنیم. مســـاله دیگر 
اینکه در افزایش سرمایه مجددی که داشتیم می بینیم که بخش مالی 
یم در یک  دانشگاه آزاد تشریفات قانونی آن را دنبال می کند و امیدوار
مـــاه آینـــده این اتفاق رخ دهد. البته شـــنیده ایم کـــه کارگروه صندوق 
ی یک سقف 600 میلیارد تومانی برای صندوق ها در  پژوهش و فناور
نظر گرفته است که البته جایی هم آن را ابلاغ نکرده اند و ما همکار را 

معطل آن نگه نداشته ایم؛ یعنی ما بحث افزایش سرمایه را یا برای 724 
میلیارد یا 801 میلیارد تومان دنبال می کنیم که البته اولویت مان برای 
یم دوســـتان دست اندرکار به ویژه  801 میلیارد تومان اســـت و امیدوار
ی رئیس جمهور  روح الله دهقانی فیروزآبـــادی، معـــاون علمی و فنـــاور
کـــه خـــودش هـــم از خانواده دانشـــگاه آزاد بوده همراهـــی لازم را با این 

کار داشته باشد. 

کنون به صورت رسمی ابلاغ شده است؟ موضوع سقف تا
 مســـاله همین اســـت. مگر می توان برای نهادی سقفی تعیین کرد اما 
گر هم ابلاغ شـــده  آن را بـــه همـــان ســـازمان مربوطه ابلاغ نکرد؟ البته ا
یم که همیشـــه تلاش این بوده که کف سرمایه  باشـــد این ســـوال را دار
را بـــرای صندوق هـــا ایجاد کنند و حالا چرا برای ســـقف، محدودیت 
گذاشـــته اند؟ البتـــه یک دلیـــل واهی هم در برخی گعده ها شـــنیدیم 
مبنی بر اینکه ممکن است این فضا ایجاد شود که صندوق ها خیلی 
بزرگ شوند و دیگر نتوانند آن را کنترل کنند درحالی که باید این را هم 
ی دانشگاه آزاد  گفت ما صندوقی در اندازه صندوق پژوهش و نوآور
یم و همین الان هم با ســـرمایه 374 میلیارد تومانی اول هســـتیم.  ندار
صنـــدوق دومی که در کشـــور اســـت که صنـــدوق وزارت نفت بوده و 
ســـرمایه اش هـــم 207 میلیـــارد تومان اســـت و بعـــد از آن هم صندوق 
نوین است که سرمایه اش 180 میلیارد تومان است، بقیه صندوق ها 
اصلا سرمایه شـــان زیر 100 میلیارد تومان اســـت که عمده آنها هم زیر 
50 میلیـــارد تومـــان قرار می گیرد. یعنـــی پیش بینی می کنیم در بحث 
صندوق ها با یک فراوانی 60 تا 70 درصدی برای صندوق ها با اعتبار 
یم که  زیر 50 میلیارد تومان روبه رو هستیم و ما تنها یک صندوق دار
کوسیســـتم هم اعتبار محســـوب می شـــود. همچنین نیاز  برای خود ا
ی بالای هـــزار میلیارد  ی ســـی هایمان یک ســـرمایه گذار یـــم برای و دار
ی کنیم  تومان تزریق کنیم و در کنار آن به جای اینکه تنها سرمایه گذار
باید افزایش سرمایه هم بدهیم که بتوانیم ظرفیت ضمانتنامه هایمان 
ی حقوقی مان  را هم افزایش دهیم. وقتی این اتفاق افتاد، سرمایه گذار
را نیز انجام می دهیم، یعنی با یک تیر چند نشان می زنیم. اما بعضا 
می بینیم که برخی دوستان مسائلی را مطرح می کنند که هیچ مبنایی 
نـــدارد یعنـــی نـــه در قانون ما برای این حوزه ســـقف گذاشـــته شـــده و 
گر بخواهیم نگاه کنیم، باید از افزایش  کوسیســـتم هم ا حتی از نگاه ا
ســـرمایه اســـتقبال کنند اما متاسفانه تا امروز تنها در مقام گفتار بوده 
نه در مقام عمل، یعنی تا امروز به هیچ صندوقی هیچ ابلاغی نشده 
ی دانشـــگاه آزاد  یـــم ایـــن کارگروه با صندوق پژوهش و نوآور و امیدوار

ی لازم را داشته باشد.  همکار

بنابراین منتظر افزایش سرمایه صندوق در ماه های آتی باشیم؟
ما این کار را دنبال می کنیم. البته آقای خیاطیان، رئیس هیات عامل 
ی و شکوفایی در جلسه ای که امسال با مدیران عامل  صندوق نوآور
ی داشـــت عنوان کـــرد که می خواهیم  صندوق هـــای پژوهـــش و نوآور
ی هزار میلیارد تعیین کنیم  یم و آن را رو سقف برای صندوق ها بگذار

اما منتظر هستیم تا ببینیم چه اتفاقی می افتد. 
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